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Romániai kórkép 

Fogy a népesség 
Az anyaországi és az 

erdélyi magyarság hason-
ló egészségügyi problé-
mákkal küzd, de az orvosi 
ellátás színvonala már el-
tér egymástól. Ez derül ki 
abból, amit dr. Balla Ár-
pád széke lyudvarhe ly i 
gyermekgyógyász főorvos 
mondott lapunknak, ami-
kor nemrég a magyar or-
vosok millenniumi világta-
lálkozóján Szegeden járt. 

- Miben hasonlítanak és 
miben térnek el az anyaor-
szági és a romániai ma-
gyarság egészségügyi prob-
lémái? 
- Nemcsak Magyarorszá-

gon, hanem nálunk is a népes-
ség természetes fogyásról be-
szélhetünk. A jellemző beteg-
ségfajták is ugyanazok: a halál-
okok között az első helyen a 
szívérrendszeri betegségek, a 
második helyen daganatos 
megbetegedések állnak. Az 
1989-es fordulat óta Romániá-
ban is egyre gyakrabban fordul 
elő a szenvedélybetegségek kö-
zött - a dohányzás és az alko-
holizmus mellett - a drogfo-
gyasztás. 

- Milyen színvonalú az 
egészségügyi ellátás Romá-
niában? 
- Az alaphálózatban dolgo-

zó orvosok képzése megfelelő. 
A műszeres felszereltségben vi-
szont több évtizeddel le va-
gyunk maradva Magyarország-
hoz képest, bár az utóbbi tíz év-
ben ezen a téren is lényeges ja-
vulás észlelhető. A gyógysze-
rellátásban nincsenek problé-
mák, viszont a patikaszerek ná-
lunk is nagyon drágák. A bizto-
sítási rendszer tavalyi bevezeté-
sével'lényegesen javult a bete-
gek ellátása és az orvosok jöve-

delmezése az alaphálózatban. 
Az idén elkezdődött a szakor-
vosi hálózat privatizálása. A 
biztosítók a kórházban dolgozó 
szakorvosokkal szerződést köt-
nek, és utóbbiak a munkaidőn 
kívül a rendelőintézet műszereit 
és épületét felhasználva magán-
rendelést folytathatnak. 

- Vannak-e létszámhiányos 
orvosi szakterületek? 
- A háziorvosi ellátásban 

elegendő szakember dolgozik, 
a szakorvosi hálózat viszont ki-
öregedett, például 1998-ban a 
Hargita megyei szakorvosok át-
lagéletkora meghaladta az öt-
vennyolc évet. 

- Hogyan jellemezné az ot-
tani orvosok elhelyezkedési 
esélyeit? 
- Romániában közel húsz 

orvosegyetem működik, a ma-
gánintézményeket is beleértve. 
Ezek nagyon sok orvost képez-
nek, akik egyre nehezebben 
tudnak elhelyezkedni. Elsősor-
ban az alaphálózatban, illetve 
szakorvosként kívánnak dol-
gozni, mivel ezek anyagi meg-
becsülése sokkal jobb, mint a 
kórházi dolgozóké. Utóbbiak 
ugyanúgy elégedetlenek az ala-
csony bérek miatt, mint ma-
gyarországi kollégáik. 

- Szó van-e Romániában is 
a kórházi ágyak számának 
csökkentéséről? 
- Nálunk nincs meghatáro-

zott ágyszám-leépítés, de bizo-
nyos százalékkal bizonyos szá-
zalékkal évek óta csökkentik az 
ágyak számát azokon a kórházi 
osztályokon, ahol alacsony a 
kihasználtság. Ha jól kiépül az 
alaphálózat, és a szakorvosi já-
ró beteg diagnosztikai közpon-
tok is kialakulnak, akkor való-
ban csökkenteni kell az ágyszá-
mot. 

Hegedűs Szabolcs 

Dr. Balla Árpád: A jellemző betegségfajták nálunk 
is ugyanazok. (Fotó: Schmidt Andrea) 

Adatbázis fiataloknak 
Az O r s z á g o s G y e r -

mek- és If júsági Parla-
ment (OGYIP) augusztus 
22-én, www.tudd.hu in-
ternet-címen új honlapot 
indított, melyen a z ér-
deklődők hasznos infor-
m á c i ó k a t t a l á l h a t n a k 
többek között külföldi 
ösztöndíjakról, valamint 
u t a z á s i és s z á l l á s l e -
h e t ő s é g e k r ő l . A s z e r -
kesztők a weblapon ta-
lálható szolgál tatások-
kal az egyik legnagyobb 
hazai, fiataloknak szóló 
adatbázist hozták létre. 

Az Országos Gyermek- és 
I f júság i P a r l a m e n t által a 
k ö z e l m ú l t b a n l é t r e h o z o t t 
honlap fiatalokat érdeklő in-
gyenes információkat tartal-
maz az élet számos terüle-
téről. Az oldal adatbázisa há-
rom, úgynevezett informáci-
ós csomagon alapul, de meg-
találhatóak rajta különböző 
on-line szolgál tatások: ké-
peslapküldés és egy komplett 
l i n k g y ű j t e m é n y , t o v á b b á 
egyéb, a f iatalokat érdeklő 
adatok, például zenei olda-
lak, szálláskeresés. 

A . .Danubia" elnevezésű 

c s o m a g e l s ő s o r b a n c iv i l 
szervezeteknek nyújt külön-
féle in formációka t , s zpon-
zorkeresési tanácsokkal, ifjú-
sági hírekkel, könyvvezetési 
t á j ékoz t a tóva l . Az „Euro -
Pont" részleg európai uniós 
információkkal, európai or-
szágokkal kapcsolatos utazá-
si hírekkel, szállások listájá-
val, egyetemek címeivel és 
külföldi ösztöndíj-lehetősé-
gekkel segíti a tájékozódást. 
A „Kárpátia" adatcsoportban 
a Kárpát-medence városai-
ról, szál lásairól , rendezvé-
nyeiről tudhatnak meg rész-
letes információkat a honlap 
lá toga tó i . A „ha kérdésed 
van" csomagban a tizen- és 
huszonévesekben felmerülő 
problémás kérdésekre pró-
bálnak meg válaszolni . Je-
lenleg a sorkatonaságról, va-
lamint a kábítószerekről kap-
hatnak bővebb felvilágosítást 
a weblapra ellátogató fiata-
lok. Az információs program 
megvalósítója, az OGYIP-en 
belül működő Civil Iroda, 
mintegy t izenegymil l ió fo-
rintos éves támogatást kapott 
e célra az Ifjúsági és Sport-
minisztériumtól. 

A. T. J. 

Száztizennégy kórház nem jelent donort 

Több szervátültetést végezhetnének 
A hazai szervátültetés 

történetét és lehetőségeit 
vázolták fel a budapesti, 
a pécsi, a debreceni és a 
szegedi transzplantációs 
centrumok szakemberei a 
magyar orvosok elmúlt 
héten rendezett millenni-
umi vi lágtalálkozójának 
egyik szekc ióülésén . A 
r é s z t v e v ő k k e l a legé-
getőbb k é r d é s e k r ő l : a 
nélkülözhetetlen nemzet-
közi kapcsolatok nehéz-
ségeiről, és az egyre fo-
gyó donorok s z á m á r ó l 
beszélgettünk. 

A magyarországi szervátül-
tetés szüle tése Szegedhez 
kötődik, hiszen 1962-ben dr. 
Németh András professzor a 
világon hatodik sebészként vé-
gezte el az első hazai veseátül-
tetést. Ezt követően tíz év múl-
va, 1973-ban kezdődött meg az 
Egészségügyi Minisztérium 
koordinálásában a szervezett 
veseátültetési program dr. Per-
ner Ferenc professzor vezeté-
sével, melyhez az országos se-
bészeti klinikák kapcsolódtak. 
A professzor^ aki jelenleg az 
Európa Tanács szakbizottságá-
nak tagja, s így a magyar érde-
kek leghatékonyabb képvi-
selője - kérdésünkre elmondta: 
a nemzetközi kapcsolatok je-
lentősége ezen a szakterületen 
kiemelt fontosságú, hiszen 
mind a tudományos tovább-
képzés, mind a transzplantá-
landó szervek cseréje esetében 
nélkülözhetetlen az együtt-
működés. Mindezek ellenére 
jelenleg a magyar orvosok ja-
varészt a személyes baráti kap-
csolatokra építhetnek, mivel az 
ország nem tagja az Európai 
Transzplantációs Központnak 
(Euro-Transzplant), melynek 
nemzetközi várólistáján a bete-

A múlt héten egy tizenhárom éves kisfiú életkilátásain segített a megfelelő donor megtalálása. 
Rajta hajtották végre Szegeden a 699. veseátültetést. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

gek nagyobb eséllyel kaphat-
nak beültetendő szervet. Ma-
gyarország ugyan megkapta a 
felkérést a szervezettől a bel-
épésre, ahova csak egy állami-
lag független, közhasznú tár-
saság alapításával csatlakoz-
hatnánk. Az orvostársadalom 
legnagyobb sajnálatára immá-
ron nyolc éve várat magára en-
nek a közhasznú társaságnak, a 
Hungaro-Transzplantnak a lét-
rehozása. így az elmúlt tíz év-
ben az a sajátos helyzet alakult 
ki, hogy a műtétek színvonala 
és hatékonysága eléri a nyugati 
országokét, a nemzetközi váró-
lista hiányában viszont csök-
kent az országban a transz-
plantációk száma, miközben a 
betegek túlélési esélyeinek ará-
nya megközelíti a száz száza-

lékot - hangoztatta Pemer pro-
fesszor. 

Szegeden dr. Csajbók Ernő 
és dr. Szenohradszky Pál dol-
gozta ki a dél-magyarországi 
veseátültetési programot, mely-
nek keretében 1979. október 
29-től egészen a múlt hét végé-
ig 699 esetben történt veseátül-
tetés. Legutóbb egy tizenhárom 
éves kisfiú életkilátásain segí-
tett a megfelelő donor megtalá-
lása. A 700. műtétre várva, a 
Szegedi Tudományegyetem Se-
bészeti Klinika Transzplantáci-
ós Osztályának főorvosa, dr. 
Szenohradszky Pál elmondta: a 
rendelkezésre álló donorok szá-
ma meg sem közelíti az igénye-
ket. Jelenleg az országban 157 
kórház működik, és ebből 
mindössze 43-ból jelentenek 

rendszeresen donort. Pedig a 
fennmaradó több mint száz in-
tézmény is tudna segíteni a hiá-
nyon. A helyzet javítására a 
főorvos négy megoldási javas-
latot vázolt fel. Egyrészt cél-
szerű lenne egy országos szak-
mai koordinátori hálózatot ki-
építeni, amely napi szinten tar-
taná a kapcsolatot az egészség-
ügyi intézményekkel. Ebben az 
esetben évente legalább százzal 
több szervátültetési műtétet 
tudnának végezni, és így min-
dén beteg az esetleg 8-10 év 
helyett, 3 évi várakozás után 
juthatna az életet jelentő szerv-
hez. (Évente több mint kilenc-
százán várnak új vesére az or-
szágban, Dél-Magyarországon 
pedig ez a szám eléri 180-at. A 
jelen körülmények között a lé-

nyegesen nagyobb kapacitás el-
lenére Szegeden évente 45-50 
műtétet végeznek el, holott en-
nek a többszörösére lenne le-
hetőség.) A transzplantálások 
növelésének másik módja , 
hogy élő donor nemcsak az ed-
dig szokásos egyenes ági rokon 
lehet. Az új törvény értelmében 
az érzelmileg szoros kapcsolat-
ban állók (házastársak)' is ad-
hatnak egymásnak szervet. Sze-
nohradszky főorvos az orvosi 
technikai lehetőségek várható 
fejlődése mellett negyedikként 
a xenotranszplantációt (ember-
be történő állati szervek beülte-
tése) említi, melynek évek óta 
tartó sikeres külföldi kísérletei 
ugyancsak reményekre adhat-
nak okot. 

Lévay Gizella 

Az egészségügyi főiskolai kar jövőképe 

Emberközpontú hagyományok 
Az a lapképzések fej-

lesztését és gazdaságo-
s a b b á tételét, i l letve a 
szakképzések bővítését 
fogalmazták meg a Sze-
gedi Tudományegyetem 
Egészségügyi Főiskola i 
K a r á n a k k ö z é p t á v ú 
s t r a t é g i a i t e r v é b e n . 
Emellett hangsú ly t he-
lyeznek a más intézmé-
n y e k k e l v a l ó e g y ü t t -
működésre és a hallga-
tók önálló tanulására. 

A fe l sőok ta tás i tö rvény 
szerint az integrált egyete-
meknek a jövő év elejére el 
kell kész í t en iük s t ra tégiai 
tervüket . A Szegedi Tudo-
mányegyetem karai is meg-
alkották saját jövőképüket , 
melyekből egy bizottság ál-
lítja majd össze az egyetem 
középtávú elképzeléseit. Az 
egészségügyi főiskolai kar 
stratégiájáról dr. Boda Már-
ta főigazgató nyilatkozott la-
punknak. 

A kar vezetője elmondta, 
hogy a négy-öt éves távlatra 
készült stratégiai terv szám-
ba veszi az i n t é z m é n y b e n 
fo lyó ok ta tássa l s zemben i 
tá rsadalmi igényeke t , és a 
képzési paletta fe j lesztésé-
nek lehetőségeit . - A kon-
cepció alappilléreként a főis-
kolai képzéseinket kívánjuk 
fejleszteni, illetve minél gaz-
daságosabbá tenni úgy, hogy 
például bizonyos tárgyakat 
modulrendszerben közösen 
oktatunk több szakon is. A 
hal lgatói lé tszám nagyobb 
mér t ékű növe lé sé t szere t -

Dr. Boda Márta: Az állami források szűkösek, 
ezért plusz forrásokat kell bevonnunk. 

(Fotó: Schmidt Andrea) 

nénk elérni a gyógytornász 
és a védőnő képzésben, de 
k isebb l é t számbővülés re a 
szociális munkás és a diplo-
más ápoló szakokon is szá-
mítunk, igaz ugyan, hogy az 
u t ó b b i t e r ü l e t a l a c s o n y 
szintű közmegbecsülése mi-
att a diákok érdeklődése el-
marad ahhoz képes t , mint 
amennyi ápolóra az egész-
s é g ü g y i i n t é z m é n y e k n e k 
szükségük lenne. Mindezek 
mellett hangsúlyt helyezünk 
a hallgatók önálló tanulásá-
ra, ezért már elkezdtük a ka-
ri könyvtár bővítését, de szá-
mítunk az egyetem központi 
könyvtára által nyújtott le-
he tőségekre is. A vál tozá-
sokkal együtt nem kívánjuk 
feladni az intézményünkben 
eddig megszokott emberköz-
pontú és egészség-centrikus 

szemléletből fakadó tradíci-
ókat sem - sorolta a stratégi-
ai terv leglényegesebb ele-
meit dr. Boda Márta. 

A kar f o l y t a t n i k í v á n j a 
eddigi, létrejötte óta fennálló 
együt tműködései t az egye-
tem többi karával, valamint 
az egészségügy és a szociá-
lis szféra intézményeivel, il-
letve bővíti az oktatásban és 
a kutatásban szerepet játszó 
hazai és nemzetközi kapcso-
latokat. Ezáltal annak a fel-
használói körnek a kiszéle-
s e d é s é r e is s z á m í t a n a k , 
a m e l y e l h e l y e z k e d é s i le-
he tősége t b iz tos í t a karon 
végzett hal lgatók számára. 
Az orvoskarral folytatott ha-
gyományos együt tműködés 
mellett az egészségügyi főis-
ko la i kar k ö z ö s k é p z é s b e 
vett részt a szociális munkás 

szakon az egykori JATE-val, 
a j ö v ő b e n p e d i g a t a n á r -
képző főiskolai karral kép-
zelnek el közös, egészség-
ügyi informatikusok oktatá-
sára kiteijedő programot. 

A kar másoddiplomás to-
vábbképzéseket ís . indí t . A 
tervek szerint szociális mun-
kás szakon gyermek- és ifjú-
s á g v é d e l m i t a n á c s a d ó k a t , 
készítenének fel, ezen kívül 
b e v e z e t n é k az i s k o l a vé-
d ő n ő , c s a l á d g o n d o z ó vé-
dőnő, szakgyógytornász és 
közösségi szakápoló képzé-
seket. A diplomák kötelező 
m e g ú j í t á s á r a is a l k a l m a s 
szakképzések - a főigazgató 
szer int - reg ioná l i s tudás-
központtá tehetnék az intéz-
ményt. Az akkreditált iskolai 
r endsze rű f e l s ő f o k ú szak-
képzés az idén induló képi 
diagnosztikai és intervenciós 
szakasszisztens programmal 
veszi kezdeté t a karon, de 
tervezik szülésznőképzés be-
indítását is. 

A gazdálkodás terén - a 
főigazgató szerint - továbbra 
is a k iegyensú lyozo t t ságra 
t ö r e k e d n e k . - A z á l l a m i 
f o r r á s o k s z ű k ö s e k , e z é r t 
olyan plusz forrásokat kell 
b e v o n n u n k , a m e l y e k b ő l a 
j e l e n l e g i k é p z é s e i n k i n f -
ras t rukturá l i s hát terét tud-
j u k t á m o g a t n i . Ez t a cé l t 
s z o l g á l h a t j a az a n g o l 
nyelvű, költségtérítéses kép-
zések indítása külföldi hall-
gatók számára - vázol ta a 
jövőbel i e lképzeléseket dr. 
Boda Márta. 

H. Sz. 

Igazolványok 
októberre 

Munkatársunktál 
A S z e g e d i T u d o m á n y -

egyetemen az új tanév elején 
összesen 3374 új diákigazol-
v á n y t kel l k i o s z t a n i az 
elsőéves diákok között - kö-
zölte lapunkkal Fekete Csa-
ba, a ha l lga tó i szo lgá l ta tó 
iroda vezetője. Ennyien van-
nak azok, akik most kezdik 
el felsőoktatási tanulmányai-
kat. Az új szakra felvett, de 
valamilyen más képzésben 
már részt vevő hallgatók a 
tavaly kapott új típusú diák-
igazolványt haszná lha t j ák . 
Eddig 2396 igazolványkérő 
adatlapot juttatott el a szol-
g á l t a t ó i r o d a az Á l l a m i 
N y o m d á b a , a t ö b b i t m é g 
nem küldték vissza a leendő 
elsőévesek, pedig az augusz-
tus 11-i határidő már lejárt. 
Fekete Csaba reméli, hogy a 
következő hetekben még ér-
keznek újabb adatlapok. 

Az Állami Nyomda negy-
venöt napos határidővel vál-
lalta az új igazolványok el-
készítését, így azok október 
első felében érkeznek az in-
tézményekbe. A szeptember 
k ö z e p é r e e s ő b e i r a t k o z á s 
idejére tehát még senki nem 
kap igazolványt A beiratko-
zott hal lgatókat tar ta lmazó 
hiteles adatbázis elkészülte 
után, október 24-ével kezdik 
el az igazolványok kiosztá-
sát, illetve az október 31-áig 
é r v é n y e s rég i o k m á n y o k 
megújítását. Azok a diákok, 
ak ik ez u tóbbi nap ig nem 
jutnának új igazolványhoz, a 
kiállítástól számítva legfel-
jebb hatvan napig használha-
tó ideiglenes plasztik kártyát 
kapnak. 

http://www.tudd.hu

